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摘要：

      长江中下游及其邻区中生代以来经历了特提斯、古亚洲、太平洋三大构造体制复杂的转换过程,地壳活动频繁,不同期次、不同方向、不同

性质的构造叠加强烈,并控制了区内的岩浆活动和热液成矿。(1)印支晚期特提斯构造体制作用,具有俯冲带性质的襄樊-广济断裂带和先后具有

左旋平移转换断层性质的郯庐断裂带产生。(2)燕山早期特提斯构造体制向古亚洲构造体制和太平洋构造体制转换,其一,晚侏罗世古亚洲构造

体制近南北向挤压,桐柏-大别造山带形成共轭剪切带。其二,晚侏罗世与早白垩世之交古太平洋板块活动,NE向展布的华南板内构造形成。(3)
燕山晚期脉动式伸展构造产生大规模火山喷发和岩浆活动;晚白垩世-始新世长江中下游地区盆-岭构造形成。(4)喜马拉雅早期太平洋构造体制

下近E-W向挤压作用,近S-N向展布的红色盆地发生反转,呈NE-SW向线状展布。

英文摘要：

      The Middle and Lower Reaches of the Yangtze River and its adjacent area had experienced the complex transition 
between Tethys, Paleoasian and the Pacific tectonic regimes. The crustal activities were frequent structures of differe
nt periods, directions and natures overlapped strongly in this process. They controlled the magmatic activity and hydr
othermal mineralization in this area. (1) The Xiangfan-Guangji fault belt with the nature of subduction and the Tanlu f
ault belt with nature of sinistral displacement developed under Tethys tectonic regime in Late Indosinian. (2) There ar
e two performances while tectonic regime changed from Tethys to the Paleoasian and the Pacific tectonic regimes in E
arly Yanshanian. First, the compression direction of the Paleo-Asian tectonic regime is near south-north in Late Jurassi
c; Tongbai and Dabie Mountain consited of conjugate shear zones. Second, Pacific plate was active in period between 
the Late Jurassic and Early Cretaceous, which caused the South China intraplate tectonic system with NE trending. 
(3) In Late Yanshanian, pulsative extentional tectonics generated large-scale volcanic eruption and magmatic activity; 
Basin-Range-type structure was produced in the Middle and Lower Reaches of the Yangtze River in period between L
ate Cretaceous and Eocene. (4) The Pacific tectonic regime showed nearly E-W-directed compression; the distribution 
direction of red basin was reversed from nearly S-N to NE-SW in Early Himalayan Period.
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